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„Țineți minte ce vă spune un 
călugăr bătrân și rău: dacă nu vă țineți 
serios de biserică și de ortodoxie, pră-
păd e cu noi. Ne mănâncă vecinii și 
străinii și păgânii. Dacă vă țineți de 
Biserică, nici rușii, nici tătarii, nici 
nemții, nici alte țări din Răsărit sau 
Apus nu vor putea să ne scoată din 
Carpați și să ne dezlipească de Hris-
tos”. (Arhimandrit Ioanichie Bălan) 
 

În cartea „Puncte cardinale în 
aer”, marele scriitor martir Nichifor 
Crainic face tot ce e posibil pentru a 
înțelege tot românul că salvarea ca 
Neam constă în rezolvarea duhovni-
cească sau măcar spirituală a tuturor 
încercărilor ce ne apar în față pentru 
mântuirea noastră. Iar nădejdea noas-
tră să nu fie nici spre est, nici spre vest, 
nici spre sud și nici spre nord, ci spre 
SUS. 

De fapt, toți marii bărbați in-
terbelici ai României au pledat pentru 
această opțiune și mă refer la Mircea 
Eliade, Lucian Blaga, Camil Petrescu 
și mulți alții, cărora doar Dumnezeu 
le știe numele și numărul. 

„Tracii sunt poporul cel mai 
numeros din lume după neamul 
Inzilor și, dacă nu ar fi stăpâniți de 
dezbinare (dizarmonie) ar fi cei mai 
puternici de pe pământ”. Acestea sunt 
cuvintele celui mai mare istoric al 
Antichității, citate cu aproximație, din 
memorie: Herodot. 

După două milenii și ceva, 
noi, care suntem descendenții geto-
dacilor, suntem în aceeași stare de 
dezbinare și lipsă de unitate. Care e 
cauza? 

În primul rând este un de-
zinteres generalizat, ba chiar o ig-
noranță față de credința strămo- 
șească, de tradiții și de cultura au-
tohtonă. Scurt spus, la nivel național 
planează o respingere și o aversiune 
pentru aproape tot ce e românesc. 

Deci, e vorba despre o 
pierdere a identității și o desa-
cralizare pricinuită de lipsa de sens, 
care pentru noi este Ortodoxia. 
Spunea părintele Stăniloae că ro-
mânii nu se pot lepăda de Orto-
doxie. Dacă o fac, cu siguranță că 
vor pierde Lumina și se vor prăbuși 
în istorie. 

Starea fidelă a situației în care 
ne aflăm o reflectă satele românești, 
unde se instalează neființa pustiei pe 
zi ce trece, de îți vine să exclami că 
dizarmonia ucide România!!! Înfă-
țișarea bătrânilor ce au chipurile um-
brite de tenebrele singurătății subli- 
niază lipsa de unitate și de iubire a 
tinerior față de părinți. E o insensibi-
litate de care și ființele necuvânătoare 
sunt străine. De pildă cocostârcul care 
a îmbătrânit, este încălzit de către puii 
mai tineri și această ocrotire și atenție 
afectivă îi prelungește viața. 

Părăsirea României, a pă-
rinților și a copiilor nu rezistă în fața 
nici unei motivații!!! 

Știm însă că este o obște 
smerită care slujește Mântuitorului 
și Ortodoxiei, care ține stâlpul de 
foc ridicat pentru a nu orbecăi și a 
se rătăci iremediabil neamul româ-
nesc. Bine, mulți vor spune că e o 
minoritate infimă. Da, dar cei care 
exprimă astfel de opinii pierd din 
vedere că acolo e primordiala plă-
madă a noastră, a tuturor. Ne adu-
cem aminte de acea pagină din 
istoria Țării Românești și de criza 
morală din timpul lui Radu cel Ma-
re, care a condus la război civil. 
Ajunge pe tron însă, Trimisul 
Domnului, Sfântul Neagoe Basa-
rab, un boier tânăr, dar credincios, 
care prin atașament total față de Or-
todoxie și iubire pentru Dumnezeu 
reușește în șapte ani să aducă pacea, 

liniștea și bogăția credinței și a bu-
nătăților pământești pe întregul cu-
prins al Valahiei. 

Statisticile spun și trag sem-
nal de alarmă că unul din trei oameni 
de pe planetă suferă de anxietate. 

Dicționarele definesc an-
xietatea ca o boală de nervi, o stare 
de neliniște provocată de lipsa sen-
sului sau, mai grav, pierderea totală 
a acestuia. Și care este sensul dacă 
nu iubirea lucrătoare prin credință? 
Persoana umană a devenit individ 
prin faptul că a ieșit din comuniu-
nea cu oamenii și cu Hristos, Fiul 
lui Dumnezeu. 

Anxietatea este foarte a-
proape de nebunie, în sensul că nervii 
nu mai sunt buni, au slăbit, s-au infla-
mat și au început să se strice. Marea 
tragedie va fi faptul că această boală 
este contagioasă, sau se va dori să fie 
molipsitoare. Și nu o spun eu. Să-l as-
cultăm pe Avva Antonie: „Va veni 
vremea ca oamenii să înnebunească, 
și când vor vedea pe cineva că nu 
înnebunește, se vor scula asupra lui zi-
când «că tu ești nebun», pentru că nu 
este asemenea lor.” 

Iată urmarea dizarmoniei, a 
dezbinării și a lipsei de unitate. Adică 
depărtarea de Dumnezeu și refugiul 
în cotlonul internetului. Să fie ascuns 
Dumnezeu în această iluzie care a 
legat ochiul minții oamenilor, adică 
internetul? Eu spun că mai degrabă 
este potrivnicul ascuns, adică duș-
manul lui Dumnezeu. 

Prin urmare să ne amintim de 
acel „Ține mintea în iad și nu deznă-
dăjdui” al Sfântului Siluan Atonitul. 
Aceste cuvinte sunt dogma ce are as-
cunsă taina prin care oamenii vremu-
rilor noastre se pot salva. Fiindcă 
aceste cuvinte sunt spuse Sfântului  
Siluan de însuși Mântuitorul. 
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